

## COMUNICADO

### **Discurso del Ministro Principal de Gibraltar en el Centro Edelman de Bruselas, jueves 21 de marzo de 2013**

### **Una visión de Gibraltar en Europa – Contribuyendo al futuro de la Unión Europea**

Gibraltar, 22 de marzo de 2013

Sr. Presidente,

Gracias por esta oportunidad de dirigirme hoy al centro Edelman en esta, mi primera visita oficial a Bruselas como Ministro Principal de Gibraltar

Esta no es, sin embargo, mi primera visita a Bruselas, ya que he estado aquí dos veces con anterioridad, y con el fin de explicar mejor mi visión de Gibraltar en el contexto de la UE, creo que debo dedicar unos minutos a detallar esas visitas anteriores.

Mi primera visita fue hace 22 años, como estudiante de jurisprudencia en la universidad. Como pueden imaginar, para un joven de 19 años la posibilidad de un viaje pagado para conocer las principales instituciones europeas resultaba irresistible, parecían unas vacaciones gratis.

Pero en realidad, esa visita cimentó mi visión actual de que este lugar, por aquel entonces la capital de una Comunidad Económica Europea de 12 miembros - la CEE de entonces, no la UE de hoy - iba a ocupar un lugar muy relevante en mi futuro, así como el futuro de mi familia y mi nación.

Pude ver entonces que el proceso de integración europea iba cobrando una fuerza imparable. Esta visión de la Europa oficial me causó tal impresión que empecé a cambiar mi opinión de la CEE. Hasta entonces, yo había considerado la CEE como la mayoría de los gibraltareños: una esperanza fallida.

Me explicaré: para muchas personas en Gibraltar, el proyecto europeo ha sido durante mucho tiempo una representación política de cómo nuestros problemas políticos con España podrían resolverse o disolverse.

Sin embargo, en ese momento, Europa también se había convertido en un lugar donde España logró mucho en detrimento de Gibraltar.

## COMUNICADO

Por ejemplo, el aeropuerto de Gibraltar había sido excluido de los paquetes de liberalización del espacio aéreo de la UE. El acuerdo sobre Cielo Único de la UE no incluyó a Gibraltar porque España lo bloqueó en un intento de perpetuar el bloqueo económico de nuestra nación. El Tribunal Europeo de Justicia rechazó nuestra solicitud para luchar contra esas exclusiones.

Para muchos gibraltareños, Europa estaba desarrollando rápidamente el perfil de una promesa incumplida. Pero el estar aquí, entre las instituciones; visitar Luxemburgo y ver el Tribunal de Justicia en acción; aquello me devolvió la fe en el valor del proyecto europeo.

Apenas dos años más tarde estaba de vuelta, esta vez como un político joven (bueno, “un político más joven”) buscando establecer contactos y comprender este lugar desde un punto de vista político.

Llegué entonces, como ahora, junto a mi actual Ministro Principal Adjunto y líder del Partido Liberal de Gibraltar, Joseph García.

Si ya me sentí emocionado durante mi visita como estudiante de derecho, no se hacen una idea de la emoción que sentí cuando me encontré aquí como político joven. Este era, claramente, el centro del universo político europeo.

De manera que al volver hoy, casi 20 años más tarde, como Ministro Principal de Gibraltar, la jurisdicción adicional de Europa, regreso al corazón de la toma de decisiones europea con unos propósitos muy claros:

Demostrar el compromiso de Gibraltar hacia Europa;

Ilustrar cómo Gibraltar ha cumplido con sus obligaciones europeas punto por punto;

### Y POR TANTO

Exigir para Gibraltar el derecho a todos los beneficios que otorga el ser miembro de este privilegiado y exclusivo club que ahora llamamos la Unión Europea.

Ese es un mensaje poderoso.

Porque no vengo aquí desde el sur de Europa para pedir dinero o favores - en estos días de rescates, somos completamente autosuficientes;

Tampoco me encuentro aquí para ofrecer excusas por ser una jurisdicción con fiscalidad cero - esos días ya han pasado. Gibraltar es un núcleo de servicios financieros de valor añadido, plenamente conforme [con la legislación internacional]y que intercambia información con arreglo a las directrices actualizadas de asistencia mutua y ha firmado ya 26 Acuerdos para Intercambio de Información Tributaria;

## COMUNICADO

Y ciertamente no estoy aquí para pedir indulgencia en el cumplimiento de los plazos de la UE para la transposición de directivas u otras medidas – ya que estamos totalmente al día con todas nuestras transposiciones, algo de lo que no muchos o quizás ninguno de los Estados miembros puede presumir, excepto Gibraltar.

### **Estoy aquí para decirles que Gibraltar ha alcanzado la mayoría de edad en Europa.**

Desde nuestra elección en diciembre de 2011, el Gobierno que dirijo con Joseph García ha invertido grandes recursos en la infraestructura legal de nuestro Departamento Jurídico de la UE.

Esto ha sido así porque los dos jóvenes que estuvieron aquí hace 20 años todavía creen en el Proyecto Europeo como motor de paz y prosperidad en nuestro continente y en el resto del mundo.

Llevando a cabo esta inversión, hemos cumplido con las obligaciones de Gibraltar de transponer todas las directivas pendientes de la UE cuyos plazos máximos de transposición iban a vencer.

Hay que tener en cuenta que Gibraltar tiene su propio parlamento de 17 miembros elegidos directamente por sufragio universal de aproximadamente 21 mil personas de las 30 mil que viven en Gibraltar.

Según nuestra Constitución, Gibraltar tiene plena responsabilidad y autonomía en todos los asuntos, excepto en temas de defensa y asuntos exteriores, que siguen siendo responsabilidad del Reino Unido.

Por esa razón, como jurisdicción distinta de la del Reino Unido, tenemos la responsabilidad de incorporar a la legislación de Gibraltar todas las leyes aprobadas por la UE.

Entre el 80 y el 85% de toda la legislación que se considera cada año en nuestro Parlamento se origina en Europa.

De manera que, en ese contexto, confío en que estarán de acuerdo en que este es un logro considerable y notable para una jurisdicción de nuestro tamaño;

Un logro que sólo se ha podido llevar a cabo mediante la ardua labor del Jefe de Asuntos Jurídicos del Gobierno, Michael Llamas, y del equipo de abogados que trabajan con él para redactar las leyes que convierten estas medidas europeas en decretos, normas y reglamentos de Gibraltar.

Quiero detenerme aquí para reconocer el trabajo del Sr. Llamas y su equipo, el cual ha sido notable.

## COMUNICADO

Este logro significa que Gibraltar – la pequeña Gibraltar – se encuentra por delante de la mayoría de Estados miembros, a pesar ser probablemente la jurisdicción con menos recursos de la UE, y sirve para demostrar la importancia que otorgamos al cumplimiento de nuestras obligaciones.

Es importante que ustedes lo sepan y lo tengan en consideración.

Por otra parte, como ya he mencionado antes, hemos trasladado nuestra economía desde un modelo de servicios financieros de “cero impuestos” corporativos a un modelo de “impuesto bajos” que cumple con todos los requisitos de la OCDE y que está ultimando enmiendas en cooperación con funcionarios del Grupo de Código Tributario<sup>1</sup> para garantizar el cumplimiento de todas las normas fiscales.

Hemos firmado 26 Acuerdos de Intercambio de Información Tributaria y TAMBIÉN hemos transpuesto la Directiva de Asistencia Legal Mutua que la OCDE considera como el equivalente “intercomunitario” de los Acuerdos para Intercambio de Información Tributaria.

Figuramos entre las naciones en la lista blanca de la OCDE.

Mi visión de Gibraltar en Europa es la de una jurisdicción madura y responsable que cumple con todas sus obligaciones en virtud de la ley, como lo hacemos hoy.

A mi juicio, este es el único camino para traer mi nación de 30,000 ciudadanos europeos, británicos, desde la punta más meridional de Europa al centro de toma de decisiones de la UE.

Pero para nosotros no es suficiente obtener una presencia en cuanto a transposiciones, una posición que tenemos toda la intención de mantener.

También consideramos que, tanto a través de las Oficinas de Representación del Reino Unido y directamente mediante nuestra propia Oficina de Representación aquí, tenemos el mismo derecho de influir sobre la legislación de la UE y así poder contribuir al futuro de la Unión, que cualquier otro grupo de ciudadanos de la UE de otras partes de la Unión.

Y eso es lo que estamos aquí para hacer, en particular en relación con la regulación de la industria del juego online, obtener el reconocimiento de nuestra legislación fiscal, totalmente compatible con todos los principios del Grupo de Código y de la OCDE, y la defensa de nuestro pueblo ante la actitud retrógrada y agresiva por parte del Reino de España, que pretende utilizar a la UE para avanzar en su pretensión medieval de soberanía sobre nuestra tierra, nuestras aguas e incluso nuestro espacio aéreo.

<sup>1</sup> Grupo del Código de Conducta para la Fiscalidad de las Empresas del ECOFIN (Code of Conduct Group on Business Taxation)

## COMUNICADO

Con respecto al juego online, ustedes serán conscientes de que los juegos de azar a distancia surgieron como un servicio económico “transnacional” unos 40 años atrás, cuando los corredores de apuestas británicos comenzaron a aceptar de forma habitual apuestas telefónicas por parte de clientes en diversas partes del mundo.

Irónicamente, hace exactamente 40 años que Gibraltar se unió a la CEE junto con Gran Bretaña, como un territorio europeo cuyas relaciones externas quedaban a cargo del Reino Unido.

A mediados de la década de 1990, un corredor de apuestas del Reino Unido estableció oficinas y centros de atención telefónica en Gibraltar para procesar su negocio de manera más eficiente, basándose en los menores costes existentes en Gibraltar y gran parte del sur de Europa.

Al mismo tiempo, varios negocios similares se fueron estableciendo en otros lugares más distantes. No estoy aquí para criticar jurisdicciones más allá de las fronteras de la UE, pero si diré que, DESDE EL PRINCIPIO, únicamente Gibraltar exigió a su industria del juego remoto operar bajo los más altos niveles de probidad e integridad. De hecho, tan solo hemos permitido instalarse en Gibraltar a un grupo reducido y selecto de empresas. Por lo tanto, siempre hemos tenido en Gibraltar a casi todas las empresas principales de juegos de azar remoto del Reino Unido y Europa y a pocas más.

A medida que la industria del juego remoto de Gibraltar se fue adaptando rápidamente a Internet, y con la llegada de la banda ancha, las apuestas deportivas telefónicas se fueron convirtiendo en juegos online de ruleta, blackjack, bingo tragamonedas o póker.

Como resultado, en la actualidad esta industria da trabajo a aproximadamente 2.000 personas de forma directa y cientos más de forma indirecta. De hecho, es también una fuente de trabajo y cohesión transfronteriza, ya que muchas de las personas que trabajan en esta industria viven en España y cruzan a Gibraltar cada día.

La industria ha crecido no sólo en Gibraltar sino en todo el mundo. Pero Gibraltar se ha mantenido fiel a sus principios: otorgando licencias a un número reducido de operadores de primera categoría por una sencilla razón - tales compañías traen consigo fuertes controles internos, y una marca tan valiosa como la de la propia Gibraltar.

Somos una jurisdicción con aversión al riesgo.

Otorgamos licencias a empresas con aversión al riesgo.

Otorgamos licencias a empresas que valoran su reputación tanto como nosotros valoramos la nuestra.

## COMUNICADO

La intención explícita de Gibraltar siempre fue y sigue siendo evitar una proliferación de compañías de apuestas remotas y así mantener los más altos estándares de regulación en la UE y en el mundo entero.

En esta línea, para tratar de influir en las políticas de la UE, una de las cosas que he hecho en Bruselas en las últimas 48 horas ha sido dirigirme a la Comisión Parlamentaria de Mercado Interior y Protección del Consumidor. Dicho Comité está estudiando el excelente borrador de informe sobre el futuro de la industria del juego virtual del eurodiputado para el Suroeste de Inglaterra y Gibraltar Ashley Fox.

También he tenido la oportunidad de reunirme con el Comisario Barnier para explicar a la Comisión como los elevados estándares del modelo normativo de Gibraltar complementan el Plan de Acción de la Comisión Europea sobre este tema. Nuestro modelo prioriza la protección temprana y directa de los consumidores, las normas comunes, la integridad del deporte y la lucha contra el blanqueo de dinero.

Hemos ofrecido nuestro apoyo para desarrollar las recomendaciones del informe de la Comisión de Mercado Interior sobre una marca de confianza para sitios web, una verificación más segura de la edad y la identidad, y una mayor investigación de la definición y prevención de la ludopatía. Estamos en Bruselas para ofrecer nuestra experiencia a la Comisión y al Parlamento en cuanto a la evaluación de los operadores y sus sistemas para asegurar que no exista intención o beneficio criminal en los juegos de azar a distancia. Queremos asegurarnos de que las empresas de juego con licencia en Europa sean solamente las más robustas y fiables del mundo, y que los operadores pequeños solamente obtengan licencias cuando cumplan con los elevados estándares exigidos a las organizaciones más grandes.

Hemos acogido y otorgado licencias a operadores remotos de juego durante 15 años, el tiempo de vida de esta industria, y nuestro regulador ha emitido Códigos de Prácticas en materia de protección de los consumidores, lucha contra el blanqueo de dinero y normativas técnicas. Es por ello que queremos ofrecer nuestra experiencia en estas áreas y ayudar a orientar la política futura de la UE en este sector. De hecho, tal y como expuse ayer a la Comisión de Mercado Interior, es indudable que Gibraltar es reconocida como un centro mundial de la industria del juego virtual. Somos el “Silicon Valley” del juego virtual. Actualmente atraemos a empresas de diversas nacionalidades que buscan desarrollar e innovar en esta industria en el extremo sur de Europa – donde por desgracia escasean las historias de éxito similares. La élite mundial de esta industria ya se encuentra establecida en Gibraltar, el siguiente paso para nosotros es trabajar para asegurar el crecimiento de este éxito europeo.

En cuanto al tema fiscal, nuestra posición es también muy simple.

## COMUNICADO

Nuestra legislación fiscal es compatible con los principios de la OCDE y el Grupo de Código de la UE - sujeta a una modificación menor que se está llevando a cabo en colaboración con los funcionarios pertinentes. En estas circunstancias, no puede haber ningún obstáculo real que impida a las empresas de Gibraltar el pleno acceso al mercado único. Deben ser reconocidas como corporaciones relevantes en virtud de las disposiciones de la Directiva Matriz-Filial.

Cuando la única negativa hacia nuestra legislación fiscal proviene del Reino de España, entonces debemos pedirles que desenmascaren la naturaleza perniciosa de los argumentos presentados por sus funcionarios, en lo que no es sino un permanente intento de usurpar la soberanía de nuestra tierra.

Debemos tener esto en cuenta - y también estamos aquí para poner este tema de relieve.

Con la elección del Partido Popular, hemos visto como España ahora desea incluir referencias que excluyan al aeropuerto de Gibraltar de las nuevas medidas de liberalización aérea. Todo ello a pesar de que España ha firmado los Acuerdos de Córdoba sobre la eliminación de la "cláusula de suspensión" en la que España había insistido hasta 2007 con respecto a cualquier asunto que afectase a nuestro aeropuerto.

Esto es realmente increíble, lo sé.

Por ejemplo, antes de que el Gobierno socialista de España accediese a eliminar esta cláusula de suspensión, España había bloqueado una medida de aplicación a Gibraltar cuyo efecto era otorgar protección a los pasajeros aéreos con discapacidades. Fue necesaria la intervención de Sir Graham Watson, europarlamentario para el suroeste de Inglaterra y Gibraltar y leal amigo de Gibraltar, para obtener una votación en el Parlamento Europeo denunciando esta situación y derrotar a España en esa votación.

Pero ese enfoque retrógrado, agresivo, inmovilista y estéril ha returnedo. De manera que también estamos aquí para intentar orientar la futura política de liberalización aérea poniendo de manifiesto las acciones que España ha anunciado y cómo puede afectar a los consumidores de la UE en general el bloqueo de medidas para toda Europa o Gibraltar.

Pero también, quizás de forma más importante, dado que España se ha retractado unilateralmente de los acuerdos que crearon el Foro Trilateral para el Diálogo y los Acuerdos de Córdoba, estoy aquí para decirles que ustedes, a los europarlamentarios relevantes y miembros de la Comisión ya no pueden depositar su confianza en la firma de España en un documento como prueba de un compromiso vinculante.

Ustedes deben ser conscientes de que los Acuerdos de Córdoba de 2006 exigían al Reino Unido pagar pensiones actualizadas a los pensionistas españoles que hubieran trabajado en Gibraltar antes de 1969, cuando el dictador español general Franco cerró la frontera. El

## COMUNICADO

Reino Unido pagará alrededor de 150 millones de libras esterlinas a dichos pensionistas. Cerca de la mitad de esta cantidad ya ha sido abonada.

Además, Gibraltar acordó construir una nueva terminal aeroportuaria junto a la valla fronteriza con el fin de permitir el acceso directo desde España a las instalaciones de nuestro aeropuerto. El coste para Gibraltar de este nuevo aeropuerto ha sido de 83 millones de euros - y tuvo prioridad para el gobierno anterior de Gibraltar sobre otros proyectos.

Tan solo en términos de económicos, Gibraltar y el Reino Unido han o habrán abonado cerca de 300 millones de euros para cumplir con nuestras obligaciones en virtud de los Acuerdos de Córdoba.

España no ha pagado nada.

Y ahora, España está diciendo al mundo, sin pudor alguno, que ni siquiera cumplirá con su compromiso de no intentar excluir al aeropuerto de Gibraltar de futuras medidas de liberalización aérea.

Dada la manera en la que España ha tratado sus compromisos con Gibraltar y con el Reino Unido en virtud de los Acuerdos de Córdoba, beneficiándose de 300 millones de euros y ahora haciendo caso omiso de sus obligaciones en virtud de los mismos acuerdos, ustedes deberían cuestionarse la fiabilidad de las declaraciones del Partido Popular de España.

Además, España también está tratando de hacer valer derechos sobre las aguas que rodean Gibraltar. Históricamente, estas Aguas Territoriales Británicas de Gibraltar han pertenecido a Gran Bretaña desde 1704 - primero bajo la doctrina de "la regla del Cañonazo", y desde la década de 1950 bajo el marco de sucesivos Convenios de Naciones Unidas de Ginebra y Montego Bay sobre el Derecho del Mar.

Una vez más, abusando de su posición en la UE sin rubor, España ha tratado de designar aguas dentro de nuestras Aguas Británicas como su área de responsabilidad en virtud de la Directiva sobre Hábitats. Cuando Gibraltar y el Reino Unido se opusieron a tal medida en este Tribunal de Justicia, el caso fue descartado por motivos técnicos; al parecer, queriendo evitar un proceso que tuviera que abordar el asunto Reino Unido / España / Gibraltar.

Que nadie me diga que el TJCE está demostrando valentía!

Pero lo peor es que uno de los tres jueces designados en la Corte, la Sra. La Puerta, es española. Ahora bien, todos sabemos que la nacionalidad de un juez no es motivo para impugnar su nombramiento en un caso del Tribunal de Justicia.

Ese es, por supuesto, el enfoque correcto.

## COMUNICADO

Pero escuchen esto, la Sra. La Puerta había sido anteriormente abogada en el Servicio Jurídico del Gobierno español, trabajando para España en casos contra Gibraltar en el Tribunal de la UE. De manera que, cuando esto le fue señalado al Presidente, por Gibraltar y el Reino Unido por separado, se nos despachó sin obtener una respuesta a nuestras preocupaciones serias y profundas sobre un sesgo real o aparente.

En estas circunstancias, debo decirles que muchas personas en Gibraltar han perdido su fe en la imparcialidad del Tribunal Europeo. Este es el tipo de cuestión que alimenta el sentimiento anti-europeo que se está extendiendo por toda la Unión.

De manera que también estamos aquí para recalcar esta cuestión y asegurarnos de que estos temas permanezcan en la conciencia de quienes toman las decisiones aquí en Bruselas.

Porque lo cierto, señoras y señores, es que esta unión imperfecta que llamamos la UE representa el futuro, no sólo para la gente de Gibraltar, sino para el desarrollo de los pueblos de este continente y es el mejor garante de la paz y la seguridad en Europa y en el mundo.

Por ese motivo, los errores deben ponerse de manifiesto.

Cualquier abuso cometido por un estado miembro debe ser identificado y detenido.

E incluso los errores de la Comisión como “Guardiana de los Tratados” y del Tribunal como árbitro final de conflictos, deben ser afrontados directamente.

Solo así se podrá hacer realidad la visión de mi Gobierno de la Europa del futuro.

La Europa en la que mi Nación cree.

La Europa a la que, hace 20 años, pude ver como el lugar donde los líderes de Gibraltar tendrían que venir para representar a nuestra gente.

La Europa que queremos ayudar a formar hoy para crear un mercado único y abierto mañana

## COMUNICADO

### Nota a redactores:

Esta es una traducción realizada por la Oficina de Información de Gibraltar. Algunas palabras no se encuentran en el documento original y se han añadido para mejorar el sentido de la traducción. El texto válido es el original en inglés que sigue.

Para cualquier ampliación de esta información, rogamos contacte con  
Oficina de Información de Gibraltar  
Miguel Vermehren, Madrid, [miguel@infogibraltar.com](mailto:miguel@infogibraltar.com), Tel 609 004 166  
Sandra Balvín, Campo de Gibraltar, [sandra@infogibraltar.com](mailto:sandra@infogibraltar.com), Tel 661 547 573



**HM GOVERNMENT OF GIBRALTAR**

**PRESS OFFICE**

**No.6 Convent Place**

**Gibraltar**

**Tel:20070071; Fax: 20043057**

**PRESS RELEASE**

No: 208/2013

Date: 22<sup>nd</sup> March 2013

**ADDRESS BY THE CHIEF MINISTER OF GIBRALTAR AT THE EDELMAN  
CENTRE, BRUSSELS ON THURSDAY, 21st MARCH 2013**

**A VISION FOR GIBRALTAR IN EUROPE - CONTRIBUTING TO THE FUTURE OF  
THE EU**

Mr Chairman,

Thank you for this opportunity to address Edelman today on this, my first official visit to Brussels as Chief Minister of Gibraltar.

It is not, however, my first visit to Brussels.

I have been here twice before.

And in order to understand what my vision for Gibraltar is in an EU context, I think I have to spend a few short minutes telling you about those first visits.

My first visit was twenty two years ago, as a jurisprudence undergraduate at university.

As you can imagine, aged 19 and offered a highly subsidised trip to Europe to visit the European institutions, it was hard to resist what seemed like a free holiday.

In fact, that visit actually cemented my vision today that this place, then the capital of a 12 member state European Economic Community – the EEC of then, not the EU of today – was going to be very relevant indeed to my future and the future of my family and my nation.

I could see then that the process of European integration was gaining unstoppable momentum.

I was so impressed by this official Europe that I saw that I started to change my view of the EEC.

Until then, I had seen the EEC as most Gibraltarians might have: failed hope.

You see, for many in Gibraltar, the European project has long been a political representation of how our political problems with Spain might be resolved or dis-solved.

Yet in that time, Europe had also become a place where Spain achieved much to Gibraltar's detriment.

For example, Gibraltar's airport had been excluded from EU wide Air Liberalisation packages.

The EU Single Skies agreement did not include Gibraltar because Spain blocked it in an attempt to perpetuate the economic blockade of our nation.

The European Court of Justice had rejected our application to challenge those exclusions.

Europe was fast developing the whiff of a fraudulent promise to many Gibraltarians.

But to be here, amongst the institutions;

To visit Luxembourg and see the Court of Justice in action;

That re-charged my belief in the value of the European Project.

Barely 2 years later I was back; then as a young politician (well, a "younger politician") trying to establish contacts and understand this place from a political perspective.

I came then, as I do now, together with my now Deputy Chief Minister and current Leader of the Liberal Party of Gibraltar, Joseph Garcia .

If I sensed a buzz when I was here as a student lawyer, I cannot begin to explain to you the excitement I felt around us when I was here as a young politician.

This was clearly the centre of the European political universe.

So when I return today, some twenty years later as the elected Chief Minister of Gibraltar, Europe's additional jurisdiction, I return to the heart of European decision-making with clear purposes:

To demonstrate Gibraltar's commitment to Europe;

To illustrate how Gibraltar has fulfilled its European obligations to the letter;

AND THEREFORE

To demand for Gibraltar an entitlement to all the benefits of membership of this privileged and exclusive club that we now call The European Union.

That is a powerful message.

Because I am not here from the south of Europe to plead for money or favours – in these days of bail-outs, we are fully self-sufficient;

I am not here to make excuses for being a zero tax jurisdiction – those days are gone. Gibraltar is a fully compliant, value added financial services hub that exchanges information under the updated mutual assistance directives and has already signed 26 free standing Tax Information Exchange Agreements;

And I am certainly not here to ask for indulgence in complying with EU timetables for the transposition of directives or other measures – because we are fully up to date with all our transpositions, something not many or any of the Member States can claim, except Gibraltar.

### **I am here to say that Gibraltar has come of age in Europe.**

Since our election in December 2011 the Government that I lead with Joseph Garcia has invested massive resources in the legal infrastructure of our EU Legal Department.

We have done so because the two young men who were here twenty years ago still believe in the European Project as the driver for peace and prosperity on our continent and in the wider world.

And in making that investment we have discharged Gibraltar's obligations to transpose all outstanding EU directives which were overdue the maximum transposition period.

You should note that Gibraltar has its own Parliament of 17 members directly elected from a universal franchise of approximately twenty one thousand of the thirty thousand people who live in Gibraltar.

Under our Constitution, Gibraltar has full responsibility and autonomy on all matters except defence and foreign affairs, which remain the responsibility of the UK.

For that reason, as a separate jurisdiction of the Member State United Kingdom, we have responsibility to transpose into Gibraltar law all the laws made by the EU.

Almost 80 to 85% of all legislation we consider each year in our Parliament originates in Europe.

So in that context, I am sure you will agree that this is a stunning and remarkable achievement for a jurisdiction of our size;

An achievement only deliverable as a result also of the hard work of the Government's Chief Legal Adviser, Michael Llamas QC and the team of lawyers who work with him in drafting the laws that turn these European measures into Gibraltar Acts, Rules or Regulations.

I want to pause there to recognise the work of Mr Llamas and his team which has been remarkable.

What this achievement also means is that we – little Gibraltar - are ahead of most Member States, despite the fact that we are probably the jurisdiction with the least resources in the EU and it serves to demonstrate the importance that we put on complying with our obligations.

That is important for you to know and note.

Moreover, as I have alluded to before, we have moved our economy from a “no tax” corporation tax model of financial services to a “low tax” model that is fully compliant with OECD requirements and finalising amendments in co-operation with Tax Code Group officials to ensure compliance with all tax rules.

We have done 26 Tax Information Exchange Agreements AND transposed the Mutual Legal Assistance Directive which the OECD considers to be the “inter EU” equivalent of TIEAs.

We are an OECD white listed nation.

Because my vision of Gibraltar in Europe is as a mature and responsible jurisdiction that complies with all its obligations under the law as we do today.

That is the only way, in my view, to bring my nation of 30,000 European, British citizens from the southernmost tip of Europe to the top table of decision making in the EU.

But it is not enough for us to remain “Top of the Table” for transpositions, a position we fully intend to retain.

We consider that, both through the UK Representative offices here and directly by our own Representative Office here, we are entitled to also influence the direction of travel of EU legislation and to contribute to the future of the Union as much as any other cluster of EU citizens elsewhere in the Union.

And that is what we are here to do, in particular in relation to the regulation of the online gaming industry, the recognition of our tax legislation as fully compliant with all Code Group and OECD principles and the defence of our people against a backward looking and aggressive approach by the Kingdom of Spain which is seeking to use the EU to advance its medieval claim on our sovereignty of our land, our waters and even our airspace.

In respect of online gaming, you will be aware that remote gambling emerged as a 'transnational' economic service some 40 years ago when UK bookmakers began to regularly take bets by telephone from customers in many parts of the world.

Ironically, it is exactly forty years ago that Gibraltar joined the EEC with Britain, as a European territory the external relations of which were the responsibility of the UK.

In the mid 1990s a UK bookmaker established offices and call centres in Gibraltar to process its business more efficiently and based on the lower cost base prevalent in Gibraltar and much of southern Europe.

In parallel, similar businesses were being established in much more remote places. I am not here to criticise those jurisdictions that are beyond the shores of the EU, but I will say that from the outset, only Gibraltar required its remote gambling industry to operate FROM THE BEGINNING at the highest levels of probity and integrity.

Indeed, we allowed only a handful of the existing 'blue chip' firms to base themselves in Gibraltar.

Hence, we have always had nearly all of the UK and Europe's major brand names in remote gambling in Gibraltar, and few others.

As the Gibraltar remote gaming industry quickly adopted the internet, and with the emergence of broadband, telephone sports betting quickly developed into internet gambling of roulette, blackjack, slots bingo and poker.

As a result, the industry now employs approximately 2,000 people directly and many hundreds of others indirectly.

Indeed, it is also a source of cross frontier work and cohesion; with many who work in the industry living in Spain and crossing into Gibraltar each day.

The industry has grown not just in Gibraltar but around the world.

But Gibraltar stuck to its guiding principles : only licensing small numbers of blue chip operators for a good and simple reason - such companies bring with them strong internal controls, and as valuable a brand name as Gibraltar itself.

We are a risk averse jurisdiction.

We licence risk averse companies.

We licence companies who value their reputation as much as we value ours.

It was and remains Gibraltar's explicit intention to avoid a proliferation of remote gambling companies and to maintain the HIGHEST standards of regulation in the EU and indeed the whole world.

So in seeking to influence EU policy making, one of the things I have done in Brussels in the past 48 hours has been to address the Parliamentary Committee on the Internal Market and Consumer Affairs.

That Committee is presently considering the excellent draft report on the future of the online gaming industry by South West and Gibraltar MEP Ashley Fox.

I have also had a chance to meet with Commissioner Barnier to present to the Commission how the high standards of Gibraltar regulatory model complements the European Commission Action Plan on this subject.

Our model takes forward early and directly customer protection, common standards, sports integrity and anti-money laundering.

We have offered our support to develop the Internal Market committee's report recommendations on a website Trustmark, more reliable age verification and identity measures and further research into defining and preventing problem gambling.

We are in Brussels to offer our experience to the Commission and the Parliament in assessing operators and their systems to ensure there is no criminal intent or benefit in remote gambling.

We want to ensure that gaming companies licensed in Europe are only the world's strongest and most reliable brands and smaller operators licensed only when they comply to the very highest standards expected of larger organisations.

We have hosted and licensed remote gambling operators for 15 years, the lifetime of the industry, and our regulator has issued Codes of Practice on consumer protection, anti-money laundering and technical standards.

And we are here to offer our expertise in these areas and influence EU policy in this industry in the future.

In fact, as I told the Internal Market Committee yesterday, it is now undoubtedly true that Gibraltar is now recognised as a global hub for the online gaming industry. We are the "Silicon Valley" of online gaming. We already attract a diversity of nationalities developing and innovating products, at the southern fringes of Europe – where there are unfortunately very few such success stories.

With the world's best in the industry already based in Gibraltar, the next step is for us to work here to ensure growth for this European success story.

On the issue of tax, our position is also a simple one.

Our tax legislation is compliant with OECD and EU Code Group principles – subject to a small amendment which is being finalised in co-operation with relevant officials.

In those circumstances, there can be no credible challenge to Gibraltar companies being allowed full access to the single market.

They must also be recognised as relevant corporations under the provisions of the parent subsidiary directive.

When the only challenge that remains to our tax legislation is from the Kingdom of Spain, then we must ask you to lift the wool from over the pernicious nature of the arguments advanced by her officials for what is simply the continued attempt to usurp the sovereignty of our land.

And you must watch out for that – and we are here to highlight this also.

With the election of the Popular Party, we have seen how Spain now wishes to include references excluding Gibraltar Airport from any new air liberalisation measures.

This despite Spain having signed up to The Cordoba Agreements which dealt with the lifting of the "suspension clause" that Spain had insisted on before 2007 in respect of any matter affecting our airport.

This is really quite incredible, I know.

For example, before the Socialist Government in Spain agreed to get rid of this suspension clause, Spain had blocked a measure applying to Gibraltar the effect of which was to afford protection to disabled airline passengers.

It took Sir Graham Watson, also a UK South West and Gibraltar MEP and long time friend of Gibraltar, to lead a vote in the European Parliament denouncing this position and defeating Spain in that vote.

But that backward looking, aggressive non-progressive and sterile approach is back.

So we are here also to shape EU policy for future air liberalisation by raising awareness of what Spain has advertised she is going to do and how it can affect EU consumers generally if measures are for this reason blocked for all of Europe or Gibraltar.

But perhaps also most importantly, given that Spain has unilaterally reneged from the agreements that created the Trilateral Forum for Dialogue and the Cordoba Agreements, I am here to tell you that you and relevant MEP's and Commission

members that they can no longer rely on Spain's signature on a document as evidence of a binding commitment.

You should be aware that the Cordoba Agreements of 2006 required the United Kingdom to pay uprated pensions to Spanish pensioners who had worked in Gibraltar before 1969 when the Spanish dictator General Franco closed the frontier.

The UK will pay in the region of 150 million pounds sterling to such pensioners.

About half of this has already been paid.

Gibraltar agreed to build a new Airport Terminal alongside the frontier fence in order to allow direct access from Spain to our airport's facilities.

The cost to Gibraltar of this new airport has been 83 million euros – and took precedence for the previous administration in Gibraltar over other projects.

Just in cash terms, Gibraltar and the UK have or will therefore have paid in the region of 300 million euros to comply with our obligations under the Cordoba Agreements.

Spain has paid nothing.

And now, Spain is telling the world, shamelessly, that she will not even comply with her commitment not to seek to exclude Gibraltar airport from future air liberalisation measures.

Given the manner in which Spain has approached its commitments to Gibraltar and the United Kingdom under the Cordoba Agreements, banking the 300 million euros and now ignoring her obligations under the same agreements, you should ask yourselves how reliable you consider the statements of Spain's Popular Party politicians to be.

Moreover, Spain is also trying to assert rights over the waters around Gibraltar.

These British Gibraltar Territorial Waters have historically been British since 1704 – first under the doctrine of “the Cannon Shot Rule”, and since the 1950s under the successive UN Conventions of Geneva and Montego Bay on the Law of the Sea.

Again shamelessly abusing her position in the EU, Spain has sought to designate waters within our British Waters as her area of responsibility under the Habitats Directive.

When Gibraltar and the UK challenged this in this Court of Justice, we both had our cases thrown out on technical grounds; apparently wanting to avoid a judgment which would deal with the substance of the UK/Spain/Gibraltar issue.

Let no-one ever tell me that the ECJ is showing itself to be bold!

But what is worse, is that one of the three judges appointed to the Court, Ms La Puerta, was Spanish.

Now we all know that a judge's nationality is not a reason to challenge the appointment of a judge to hear a case in the ECJ.

That is of course the correct approach.

But listen to this, Ms La Puerta had previously been a lawyer in the Spanish Government's legal service, pleading cases against Gibraltar in the EU Court for Spain.

So when we pointed this out to the President, as the UK did, separately, we were dismissed without the substance of our serious and deep rooted concerns of actual or apparent bias being addressed.

In those circumstances, I must tell you that many people in Gibraltar have lost a lot of faith in the fairness of the European Court of Justice.

This is the sort of issue that fuels the anti-European sentiment that is establishing itself throughout the Union.

So we are also here to point this matter out to the people we have met and ensure that these matters are in the consciousness of decision makers here in Brussels too.

Because the long and the short of it, ladies and gentlemen, is that this imperfect Union that we call the EU is the future not just for the people of Gibraltar but for the development of the people of this continent and the best guarantor of peace and security in Europe and the world.

That is why failings must be pointed out.

Abuses by member states must be identified and stopped.

And even the failings of the Commission as the "Guardian of the Treaty" and of the Court as the final arbiter of disputes, must be confronted head on.

That is what will deliver my Government's vision of the Europe of the future.

The Europe in which my Nation believes.

The Europe which 20 years ago I could see would be the place where Gibraltar's leaders would need to come and make the arguments for our people.

The Europe we seek to influence today in shaping the open, single market of tomorrow.

**ENDS**